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 دبيلر علملي دهميلن جشلنواره داسلتان انقلاب 
حلوزه هنلري معتقلد اسلت: انقلاب موضوعي نيسلت 
كه بلا آن بيگانه باشليم زيرا تغييلرات و تحولاتلي را كه 
بلر جامعله دارد، در زندگي ملان حلس كرده ايلم و 
بله ايجلاد ذهنيتلي بلراي جوانلان منجر شلده اسلت.

 منیژه آرمین، دبیر علمي دهمین جش��نواره داستان انقلاب 
درباره رويكرد اين جش��نواره ادبي به موض��وع انقلاب گفت: 
به نظرم انقلاب اس��لامي ايران كلیتي اس��ت كه بايد شناخته 
شود. ما بايد جايگاه انسان را در اين رويداد مشخص كنیم و به 
لايه هاي وجودي او پي ببريم. در جشنواره داستان انقلاب هم 
اين رويكرد مورد توجه قرار دارد. وي افزود: تجربه دوره قبلي 
جشنواره داستان انقلاب نشان داد خوشبختانه داستان انقلاب 
طیف گسترده تري از سوژه را ش��امل مي شود و تنها محدود و 
منحصر به سال هاي 57 و 58 نیست. اگرچه ممكن است روايت 
تاريخي همچنان در قصه ها وجود داشته باشد، اما ديديم كه در 
داستان هاي شركت كرده در جشنواره سال گذشته، زمینه هايي 
كه منجر به انقلاب شده است نیز مطرح شده بودند.  آرمین ادامه 
داد: در واقع دو عنصر زمان و مكان در داستان ها توسعه يافته اند 
و اين اتفاق باعث شده سوژه ها و قصه هاي بهتري از دل رخداد 
انقلاب خلق شوند. وي در پاسخ به اينكه با توجه به فاصله گرفتن 
از سال هاي انقلاب، آيا نسل جديد نويسندگان و جوان ترها نیز 
نظیر نويسندگان قديمي به موضوع انقلاب در آثار خود توجه 
دارند يا نه، بیان كرد: بله، به نظرم نويس��ندگان جوان مايل به 
داستان نويسي درباره انقلاب هس��تند. انقلاب بخشي از تاريخ 

ماست و تاريخ، دغدغه بسیاري از نويسندگان در داستان نويسي 
است. يك داستان نويس نیز نبايد هیچ وقت از فضاي جغرافیايي 

و دوره زماني كه در آن حضور دارد، غافل بماند. 
اين نويسنده با اشاره به اينكه انقلاب موضوعي آشنا براي همه 
نسل هاس��ت، توضیح داد: انقلاب موضوعي نیس��ت كه با آن 
بیگانه باشیم، زيرا تغییرات و تحولاتي را كه بر جامعه دارد، در 
زندگي مان حس كرده ايم و به ايجاد ذهنیتي براي جوانان منجر 
شده است. حال آنها مي توانند اين ذهنیت را با تحقیقات میداني 
و كتابخانه اي براي درك بیشتر رويداد دنبال كنند.  نويسنده 
رمان »شانزده سال« با تأكید بر دسترس��ي كنوني به منابع و 
اسناد تاريخي براي پرداخت بهتر به موضوعات انقلاب اسلامي 
ايران خاطر نش��ان كرد: امروزه دسترس��ي به منابع تصويري 
و مكتوب براي پرداختن به داس��تان انقلاب زياد اس��ت و اين 
دست نويس��ندگان جوان را در پرداختن به چنین سوژه هايي 

باز مي گذارد. 

دبير علمي دهمين جشنواره داستان انقاب:

انقاب موضوعي آشنا براي همه نسل هاست
هادی محمديان: 

بهروز افخمي و هادي مقدم دوست مشاوران فيلمنامه »فيلشاه« بودند

گزارش »جوان« از پاسداشت »آقاي نادر« در سازمان هنري- رسانه اي اوج

تجليل از »نادر« آتش به اختيار
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 بدتريلن توشله بلرای قياملت

 ستم بر بندگان است.

بايكوت حماسه ۹ دي در سينما
با وجود گذشت هشت سلال از فتنه سلال ۸۸ و حماسه 
بلزرگ ۹ دي، هنوز هلم به جز يلك فيلم، اثر سلينمايي 
درخوري درباره اين بخش مهم از تاريخ كشورمان ساخته 
نشلده اسلت، در حالي كه جريان هاي معاند به طور دائم 
مشلغول توليد محتلوا دربلاره وقايع آن دوره هسلتند. 
هر سال به محض فرارسیدن خرداد و نزديك شدن به سالگرد 
صدور »دروغ بزرگ«، دژخیم رس��انه اي وابسته به استكبار، 
امواج پي درپي خود را روانه آسمان ايران مي كند. با اين حال 
در جبهه فرهنگي داخل، فقط چند فیلم مستند تولید مي شود 
كه نمايش آنها هم به جشنواره عمار محدود است. هر چند اين 
فیلم هاي مستند نیز در جاي خود زيبا و قابل تحسین هستند، 
اما معمولاً مخاطب محدودي دارند؛ ولي فیلم هاي سینمايي 
و سريال هاي تلويزيوني، هم گستره مخاطب وسیع تري دارند 
و هم مؤثرتر هس��تند. انتظار مي رود هر س��ال در مناس��بت 
س��الگرد 9 دي، يك فیلم سینمايي يا س��ريال مرتبط با اين 
مناسبت به نمايش دربیايد. هم اكنون نیز سه فیلم سینمايي 
با مضمون فتنه س��ال 88 در انتظار اكران است. اين سه فیلم 
عبارتند از: »عصباني نیستم«، »ماه گرفتگي« و »آشغال هاي 

دوست داشتني« اما اين فیلم ها چه مي گويند؟
»عصباني نیستم« كه مدتي است در صدر مباحث سینمايي 
كش��ور قرار دارد و هر روز خب��ري درباره اكران ي��ا لغو اكران 
آن در رسانه ها منتشر مي ش��ود، يكي از آثاري است كه لقب 
»حامي فتنه« دارد؛ البته گفته مي شود كه بخش هاي مرتبط 
با فتنه از اين فیلم پاك سازي شده اس��ت، اما فیلم سینمايي 
يك ارگانیسم و كل واحد اس��ت كه حذف چند نما يا ديالوگ 
نمي تواند محتواي اصلي يك فیلم را از بین ببرد يا معكوس كند. 
»عصباني نیستم« كه فقط يكبار در سي ودومین دوره جشنواره 
فیلم فجر در سال 9۲ به نمايش درآمد، روايت يك دانشجوي 
ستاره دار است كه با غضب دانشگاه و جامعه مواجه مي شود. 
او كه از شهرستان براي تحصیل به تهران آمده است، به يكي 
از همكلاسي هاي خود علاقه مند مي شود و تصمیم به ازدواج 
با يكديگر مي گیرند، اما چون يك دانشجوي ستاره دار است و 
در پرونده اش حكم اخراج ثبت شده، امكان اشتغال نمي يابد. 
در نسخه اصلي اين فیلم، صحنه هايي چون ريختن رنگ سبز 
روي خودروي يكي از استادان به دست اين دانشجو و حضور بر 
سر قبر كشته شدگان فتنه و روشن كردن شمع براي آنها ديده 
مي شود، ولي يكي از نكات خطرناك درباره »عصباني نیستم« 
اين است كه دانشجوي ستاره دار و اخراجي در اين فیلم، يك 
كرد اس��ت. انتخاب يك جوان كرد به عنوان فردي سركش و 
سركوب شده در جامعه ايران، دقیقاً در جهت تجزيه طلبي و 
ايجاد اختلافات قومي است. تفرقه میان قشرها و اقوام، يكي 

از محورهاي اصلي فتنه در ايران بوده اس��ت، به همین دلیل 
هم حتي در صورت حذف بخش هاي مرتب��ط با فتنه، باز هم 

محتواي اصلي فیلم، تغییر عمده اي نمي كند. 
فیلم »آشغال هاي دوست داشتني« هم درباره خیالبافي هاي 
يك زن كهنسال در يكي از شب هاي پرآشوب پس از انتخابات 
سال 88 است. اين زن، بي خبر از همه جا، عده اي از آشوبگرها 
را كه از دست نیروهاي نظامي فرار مي كنند، به منزل خود پناه 
مي دهد. همچنی��ن دختر پیرزن نیز يك��ي از فعالان جنبش 
سبز است. به خاطر شايعه بازرس��ي منزل افرادي كه روي در 
خانه آنها علامت گذاري شده، زن كهنسال به تكاپو مي افتد تا 
هر وسیله اي را كه نش��ان يا معنايي سیاسي دارد، از خانه اش 
خارج كند.  فیلم »آشغال هاي دوست داش��تني« نیز يك اثر 
تحريف آمیز درباره حقايق سال 88 است. اين فیلم به هیچ وجه 
بر منشأهاي ايجاد فتنه اش��اره نمي كند و در مقابل، چهره اي 

مثبت و خوب از فتنه گران و آشوب طلب ها نمايش مي دهد. 
سال گذش��ته و در سي وپنجمین جش��نواره فیلم فجر، همه 
منتظر نمايش تازه ترين فیلم سینمايي درباره فتنه سال 88 
بودند، اما فیلم »ماه گرفتگي« موجب ناامیدي شد. چون علاوه 
بر اينكه از نظر ساختاري، كار قابل دفاعي نیست، در محتوا نیز 
بسیار مغشوش و متناقض است. اين فیلم سعي كرده تا به طور 
بي طرفانه و خنثي به حوادث پس از انتخابات رياست جمهوري 
بپردازد، ولي در عمل، فیلم هیچ اشاره اي به حقايق و مسائل 
مهم فتنه نمي كن��د و حتي در بخش هايي از فیلم، ش��بهاتي 

مطرح مي شود. 
در مجموع، تولید نشدن محصولاتي براي پاسداشت حماسه 
9 دي در سینماي ايران، نگران كننده است. اين در حالي است 
كه از سال 88 ناگفته هاي بسیاري مانده است كه مي توان آنها 
را در قالب آثار سینمايي بازگو، افش��ا و درباره آنها روشنگري 
كرد. به طور طبیعي، نهادهاي دولتي حوصله و انگیزه پرداختن 
به چنین مضامیني را ندارند و خود فیلمسازها بايد به صورت 

آتش به اختیار وارد اين گونه معركه ها شوند.

  جواد محرمي
 مقارنه روز مياد حضرت مسليح )ع( با روز 
تولد نادر طالب زاده در روز تجليل از اين فعال 
پيشكسوت فرهنگي در نوع خود جالب بود. او 
تنها فيلم بلند سينمايي اش را با عنوان بشارت 
منجي ساخته اسلت و البته بخش عمده اي 
از گرايش هلاي فرهنگلي او در حوزه هلاي 
مختلف رنگ و بلوي منجي گرايي مي دهد. 
شش��مین محفل اوج هنر كه روز گذش��ته در 
س��ازمان هنري- رس��انه اي اوج برگزار شد، به 
پاسداشت نادر طالب زاده با عنوان »آقاي نادر« 
اختصاص داشت؛ محفلي كه میهمانان مختلفي 

را در نخلستان سازمان اوج گرد هم آورده بود. 
   طالب زاده 

روشنفكري انقابي از ذات دين است
در محفل »آق��اي نادر« آيت الله س��ید محمد 
قائم مقامي سخنان خود را با درود به شهدا كه 
يادگاران انقلاب هستند، آغاز كرد و گفت: من 
اين نكته را بگويم، س��خن گفتن درباره افرادي 
كه به دوستي خداوند مي رسند، خوب نیست. از 
سوي ديگر دوستان خدا بايد رياضت بكشند و 
بر خلاف میلشان بايد درباره آنها سخن گفت و 
سر شخص را خداوند فاش مي كند. مدت هاست 
آقاي طالب زاده را اينگونه مي شناسم، او فردي 
است كه درك عمیق و روش��نفكرانه اي از اين 
حقیقت )انقلاب( دارد؛ روشنفكري از ذات دين 
اس��ت. من قبل از انقلاب با هنر رابطه داشتم، 
اما رابطه را قطع كردم ولي دوباره س��عي كردم 
به هنر و مدرنیت��ه نگاه كنم. آق��اي طالب زاده 
در اين بازگش��ت مؤثر ب��ود و از منظر حقیقت 
ولايت هنر را مي بیند . من به طور حاشیه اي به 

هنر بازگشتم. 
  وقتي در سارايوو و گراجده مي دويد

رضا برج��ي در بخش ديگ��ر اين مراس��م با بیان 
اينكه س��خن گفتن اينجا س��خت اس��ت، گفت: 
من سال هاست ش��اگرد نادر طالب زاده هستم و 
خدا را ش��كر اما اين بزرگداشت خیلي دير برگزار 
شد. نادر زماني در سارايوو مي دويد يا در گراجده 
كه تنها گروه در س��ارايوو بود. او تم��ام آثارش را 
خودش فیلمبرداري مي كرد، به جز كاري كه من 
فیلمبردار بودم. نادر در مستند پايه گذار بود. بعد از 
شهید آويني سینماي مستند يتیم شد، چند سال 
هم نادر كار را كنار گذاشت، اما دوباره شروع كرد. 
به گفته برج��ي، مرتضي آويني مش��ورت ها را 
به نادر طالب زاده ارجاع م��ي داد و ما كمتر اين 

اتفاقات را ش��اهد بوديم. نادر ش��یوه خاصي در 
مستند دارد و مخاطب را درگیر مي كند.ويژگي 
نادر اش��راف به تكنیك فیلمس��ازي است، در 
سینماي مستند اين نوع نگاه را نداريم و آويني او 

را به عنوان مستندساز قبول داشت. 
برجي تأكید كرد: نادر طال��ب زاده مورد وثوق 
آويني بود، نادر سوار بر مستند است و سوژه را 
عريان به مخاطب نشان مي دهد. شاگردهاي نادر 
تلويزيون المنار را تأسیس كردند و او هر جا كه 

باشد، منشأ خیر است. 
   اسوه انسان بودن 
مهم ترين وجه اوست

حسین دهباشي در بخش ديگري از مراسم درباره 
تعاريفي كه از طالب زاده ارائه مي ش��ود، گفت: من 
راجع به آنچه همه مي شناسیم، قصد تعريف ندارم، 
چه رزمنده، چه از غرب برگشته؛ وجهي كه ايشان 
را نادر مي كند به عنوان انس��ان، تواضع، خش��وع، 
س��خاوتمند در ارائه امكانات به جوانان و استفاده 
از نام ايشان براي برنامه سازي است. كمتر استادي 
ديدم كه شاگردانش موفق باشند، ذوق كنند و ديده 

شوند. اسوه انسان بودن مهم ترين وجه اوست. 
  خداوند به نادر مناعت طبع داده است

بیژن نوباوه نیز در ادامه اين مراسم طي سخناني 
گفت: خداوند به نادر طال��ب زاده لطف كرده و 
مناعت طبع به او داده اس��ت؛ در هنر مهم ترين 
عنصر تعهد اس��ت، جمع ما كساني هستند كه 
از طري��ق هن��ر روح تعهد را انتق��ال مي دهند . 
زبان آويني و نادر زبان خداس��ت. وي با تأكید 
بر اينكه در جامعه هنري دستمان خالي است، 
متذكر شد: مخالفتي با تفكر اسلامي در جامعه 
هنري ديده مي ش��ود، اما ماندگاري هنر بسیار 

مهم است. 
  نادر خط شكن عرصه فرهنگ است

مسعود ده نمكي در بخش ديگر اين نكوداشت 
گفت: نس��ل جديد اگر دير اين افراد را بیابند، 
ضرر كرده اند. اي��ن هنرمن��دان اخراجي هاي 

حضرات هس��تند و حیاط خلوت اين آقايان را 
به هم زدند. نس��لي كه خط را مي شكستند، از 
روي شهدا رد نمي ش��دند، اما در فرهنگ و هنر 
عده اي پاهاي خود را روي افراد خط شكن انقلاب 
مي گذارند، بايد از تجربیات آنها استفاده كنیم. 
نادر به مفهوم واقعي آتش به اختیار است؛ ايشان 
صاحب بصیرت، تكنیك اس��ت. چرا آثار آويني 
ماندگارتر از افراد با تكنیك است چون خودش را 
ساخته بود؛ حاج نادر خودساخته است. در حوزه 

كاري رقیب ندارد، اما رفیق دارد. 
 يوسفعلي میرشكاك در اين برنامه ابراز داشت: 
طالب زاده از ابتدا كار بلد بود. فیلم داستاني در 
جمهوري اسلامي نمي توان ساخت چون ممیزي 
وجود دارد. ما ايراني ها نه بلديم داستاني بسازيم 
نه مي توانیم فیلم داستاني بس��ازيم. در بخش 
ديگر با حضور مهمانان كنفرانس افق نو درباره 

نادر طالب زاده كلیپي به نمايش درآمد. 
  انقاب همچنان پر قدرت است

نادر طال��ب  زاده در بخش ديگر اين مراس��م با 
تشويق حضار روي سن آمد و محبت هنرجويان 
و مدعوين را پاس��خ گفت و تأكید ك��رد: برايم 
س��خت بود برخي تمجیدها از خودم را بشنوم. 
تحولي در جهان ش��كل گرفت و من هم در اين 
میدان بودم. من مرهون مرحوم والدينم هستم. 
انقلاب همچنان پر قدرت است، به عنوان نمونه 
اربعین مانور خداوندي است و اعلام اخیر ترامپ 
درباره بیت المقدس اين قدرت را بیش��تر نشان 
مي دهد. پاير نويس��نده كتب مختلف دوس��ال 
پیش در كنفرانس هولوكاس��ت حضور داشت 
و به طور مش��كوك از دنیا رف��ت. او 10 كتاب 
مشهور نوش��ت كه ترجمه ش��ده و اعتقاد دارم 
مسلمان از دنیا رفته اس��ت. خوشحالم در اين 
محفل در مقاطع مختلف فرصت داش��تم افراد 
مختلف انقلاب را ق��اب بگیرم و جهاد اينها بايد 
ديده مي شد. افرادي را بايد معرفي مي كرديم، 
چون انقلاب نیاز به تلاش دارد. من ديده بودم 
مرتضي چگونه به میرشكاك نگاه مي كند، اما او 
عقیده دارد آزادانه بايد هرچه را مي خواهد بگويد 
مانند رها كردن ببر در میان انسان ها. تلويزيون 
بايد فرصت گفت وگوي آزاد ب��راي اين افراد را 
فراهم كند.  وي ادامه داد: من توفیق داشتم در 
برنامه هاي مختلف افراد انقلابي را نشان دهم، 
اين محفل براي من نیس��ت؛ ما تنها نیس��تیم. 
خارجي ها بايد بیايند و بش��نويم، دوران تحول 
را ببینیم، اما آنها براي ما نقشه مي كشند و بايد 
هوشیار باش��یم. تحول انقلاب يك عرصه اي را 
نشان داد كه خارجي ها هم آن را درك مي كنند. 
انقلاب در بیرون از ايران دلدادگان زيادي دارد. 
پايان بخش ششمین اوج هنر، كیك تولدي بود 
كه هنرجويان نادر طالب زاده از جمله حس��ین 
شمقدري و حسین دهباشي براي سالروز تولد 
او تدارك ديده بودند، طالب زاده پس از خاموش 

كردن شمع ها تقدير شد. 
در اي��ن مراس��م چهره هاي��ي چون  حس��ین 
پژمانف��ر،  صفارهرندی،حجت الاس��لام 
حجت الاس��لام قائم مقامي، گلعلي بابايي، رضا 
برجي، محس��ن مؤمني ش��ريف، رضا شكاري، 
علیرضا قزوه، حمید داوود آبادي، گلعلي بابايي، 
علي اكبر رائفي پور و شجاعي طباطبايي حضور 

داشتند. 

پايان بخش شش��مين اوج هنر، كيك 
تول��دي ب��ود ك��ه هنرجوي��ان نادر 
طالب زاده از جمله حسين شمقدري 
و حسين دهباشي براي سالروز تولد 
او تدارك ديده بودند، طالب زاده پس 
از خاموش كردن ش��مع ها تقدير شد

 هادي محمديان، كارگردان انيميشلن سلينمايي »فيلشلاه« 
كه قرار اسلت بله زودي در سلي و ششلمين جشلنواره ملي 
فيلم فجلر بله نمايلش درآيلد، مي گويلد نلگارش فيلمنامه 
ايلن انيميشلن طلي 10 ملاه بلا مشلورت از بهلروز افخملي، 
هلادي مقدم دوسلت و وحيلد اميرخانلي بله پايلان رسليد. 
مدير هن��ري گروه هنرپويا درب��اره مراحل ش��كل گیري فیلمنامه 
تازه ترين اثر اين مجموعه بیان داش��ت: »پس از اكران »ش��اهزاده 
روم« براس��اس برنامه ريزي هاي انجام ش��ده، روند تشكیل كارگاه 
فیلمنامه نويس��ي گروه هنرپويا جدي تر پیگیري ش��د و بر همین 
اس��اس كارگاه فیلمنامه نويس��ي با حضور محمدباقر مفیدي كیا، 
محمدعلي رمضان پور و من ابتدا روي ايده و طرح اولیه »فیلش��اه« 
كار كرديم كه نهايتاً طرح اولیه »فیلشاه« در شوراي محتواي گروه 
هنرپويا م��ورد تصويب قرار گرفت اما با توجه ب��ه اهمیت فیلمنامه 
و تجربیاتي كه گروه هنرپويا در اكران »ش��اهزاده روم« به دس��ت 
آورده بود، بنا ش��د تا طرح اولیه در كارگاه فیلمنامه نويس��ي مورد 

اصلاح و بازنويس��ي قرار گیرد.« او افزود: »باتوج��ه به اينكه حدود 
ش��ش ماه روي نگارش طرح نهايي زمان صرف كرديم، كار نگارش 
فیلمنامه با سرعت بیش��تري پیش رفت و ما موفق شديم فیلمنامه 
را در مدت چهار ماه به پايان برس��انیم. نوشتن فیلمنامه به صورت 
جمعي در ابتدا كار س��ختي بود. اين تجربه را كمتر در ايران داريم. 
ما براي اينك��ه بتوانیم مخاطب��ان را به ص��ورت حداكثري جذب 
كنیم، نیاز به اين نوع كارگاه ها براي فیلمنامه نويس��ي داريم. با اين 
روش خطاها كاهش مي يابد و اثرگذاري متن بیش��تر مي ش��ود.«

 او در م��ورد فیلمنامه »فیلش��اه« گف��ت: »ما در اين اث��ر از الگوي 
س��فر قهرمان اس��تفاده كرديم كه ي��ك الگوي ج��واب پس داده 
در دنیاس��ت. قهرم��ان فیلم يك س��فر را ش��روع مي كن��د كه در 
انته��اي راه ب��ه پختگ��ي و خودب��اوري مي رس��د و س��پس تمام 
اش��تباهات و كاس��تي هايش در ابتداي فیلم را جبران مي كند. ما 
اين الگو را با تغیی��رات كوچك��ي در فیلمنامه اس��تفاده كرديم.« 
محمدي��ان در مورد مش��ورت گرفتن از مختصصان حوزه س��ینما 
نیز گف��ت: »در طول ن��گارش فیلمنام��ه و طرح ت��لاش كرديم تا 
از نظر افراد ش��اخص س��ینما هم اس��تفاده كنیم؛افرادي همچون 
بهروز افخم��ي، هادي مقدم دوس��ت و وحی��د امیرخاني.آنها طرح 
»فیلش��اه« را خواندند و مش��ورت دادند. از س��ويي ما فیلمنامه را 
براي چند ك��ودك هم پرزن��ت كرديم ت��ا واكنش آنه��ا را به قصه 
ببینیم.« محمديان در پايان اف��زود: »مخاطب ما مخاطب خاصي 
اس��ت كه با كس��ي ش��وخي ندارد. مخاطب كودك با تعارف هاي 
مرس��ومي كه در س��ینماي ايران وجود دارد و كیفی��ت فیلم را بر 
اس��اس نام كارگ��ردان و عوامل آن مي س��نجند، بیگانه اس��ت.«

    خبر

مستندي تازه از سازندگان قائم مقام
مستند »زخم تازه« به كارگرداني »سيد 
محمدعللي صدري نيلا« و تهيه كنندگي 
محمدمهدي صفار هرندي، كاري از مركز 
فيلم و نمايش بسيج امروز ساعت 20:30 از 
شبكه مستند رونمايي و پخش خواهد شد. 
اين مس��تند با رواي��ت لحظه ب��ه لحظه از 
رويدادهاي صبح تا غروب روز عاشوراي سال 
88 به بیان پیچیدگي و ظرايف آن مي پردازد. 
مستند »زخم تازه« روايتي از ناگفته هاي روز 

عاشورا در سال 88 است. 
اين روايت از زبان شاهدان عیني اين ماجرا 

نقل مي ش��ود كه صبح تا ش��ب آن روز را از نزديك ديده اند و اكنون آن را در برابر 
دوربین بازگو مي كنند.

 كارگردان اين مستند براي اولین بار، پس از گذشت هشت سال از اين ماجرا، سراغ 
شاهدان عیني آن رفته تا حقیقت را از زبان آنان بشنود. 

حیدر مصلحي وزير اطلاعات وقت، س��عید حداديان مداح هیئت دانشگاه تهران و 
عبدالحسین روح الامیني پدر يكي از كشته شدگان كهريزك از جمله شاهدان عیني 

هستند كه مقابل دوربین اين مستند رفته اند. 
نكته قابل توجه اينكه بسیاري از تصاوير آرشیوي كه در اين مستند آورده شده است، 

براي اولین بار است كه در رسانه  ملي پخش مي شود. 
صدري نیا و محمدمهدي صفارهرندي به تازگي مستند جنجالي قائم مقام درباره 

زندگي مرحوم آيت الله منتظري را تولید و پخش كرده اند.

رئيس مركز امور قرآني سازمان اوقاف خبر داد
 تربيت ۹ هزار مربي حفظ قرآن 

در ۵ سال گذشته
رئيس مركز امور قرآني سلازمان اوقاف با اشلاره بله اقدامات 
سازمان اوقاف در توسعه و ترويج فرهنگ حفظ قرآن از تربيت 
بيش از ۹هزار مربي حفظ قرآن در پنج سلال گذشته خبر داد. 
حجت الاسلام س��ید مصطفي حس��یني، رئیس مركز امور قرآني 
سازمان اوقاف با بیان اينكه دو راهبرد تربیت مربیان حفظ قرآن و 
تكريم حافظان قرآن به سازمان اوقاف سپرده شده است، گفت: تحقق 
اين دو مأموريت كلان در سطح ملي نیازمند همكاري همه بخش ها 
و فعالان قرآني به ويژه دانشگاه علوم و معارف قرآن كريم و دانشگاه 

فرهنگیان و مؤسسات قرآني است. 
حسیني در نشست ستاد حفظ قرآن كريم اين سازمان كه با حضور 
نماينده ولي فقیه و رئیس س��ازمان اوقاف و جمعي از مس��ئولان و 
صاحبنظران قرآني برگزار شد، با بیان اينكه آزمون سراسري حفظ و 
مفاهیم قرآن كريم با مشاركت معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ 
وارشاد اس��لامي و مركز امور قرآني سازمان اوقاف در سراسر كشور 
برگزار خواهد شد، افزود:اين آزمون ملي در ۲6 رشته و 4۲0 نقطه 
و حوزه امتحاني دهم اسفند ماه در سراسر كشور برگزار خواهد شد، 
ثبت نام اين آزمون از 18 آذر ماه آغاز ش��د و تا 30 دي ماه از طريق 
سايت اين آزمون ادامه خواهد داشت.  دبیر ستاد آزمون سراسري 
حفظ و مفاهیم قرآن كريم با ارائه گزارشي از اقدامات مشترك انجام 
شده با معاونت قرآن و عترت وزارت ارشاد براي برگزاري اين آزمون 
گفت: برگزاري سلسله نشست هاي تخصصي و كارشناسي، برگزاري 
جلسه شوراي سیاستگذاري آزمون، برگزاري نشست خبري و تعامل 
با رسانه ها، تدوين شیوه نامه اجرايي آزمون، راه اندازي سايت ثبت نام 
و همكاري با مؤسسات و نهادهاي همسو براي تبلیغ اين آزمون از 

جمله اقدامات انجام شده براي برپايي اين آزمون ملي است. 
 وي در ادامه با اشاره به منويات مقام معظم رهبري مبني بر تربیت 
10 تا 15 میلیون حافظ قرآن و اقدامات سازمان اوقاف در سال هاي 
اخیر براي توسعه و ترويج فرهنگ حفظ قرآن خاطرنشان كرد: طي 
پنج سال گذشته مركز تربیت مربي حفظ قرآن در شهر مقدس قم 
با ارائه آموزش هاي لازم توانس��ته بیش از 9 هزار مربي حفظ قرآن 
را تربیت كند و بر اساس تأكیدات رياست س��ازمان اوقاف تاكنون 
اجراي اين دوره ها در 15 استان كشور برگزار و تا پايان سال در ساير 

استان ها هم برپا خواهد شد. 
رئیس مركز امور قرآني س��ازمان اوقاف با اشاره به مصوبات جلسه 
ستاد ملي راهبري حفظ قرآن كه ناظر بر فعالیت همه دستگاه هاست، 
تصريح كرد: در اين نشست دو راهبرد تربیت و تعلیم مربیان حفظ 
قرآن و تكريم حافظان قرآن و الگوس��ازي براي جامعه به عنوان دو 
راهبرد اصلي به اين س��ازمان سپرده شده اس��ت و دو راهبرد ديگر 
الحاقي هم ش��امل جذب س��رمايه هاي مالي از مح��ل وقف قرآني 
و اس��تفاده از ظرفیت بقاع متبركه براي توس��عه و ترويج آموزش 
حفظ قرآن به اين راهبردها اضافه ش��ده اس��ت كه در اجراي همه 
اين راهبرد ها و مأموريت ها سازمان اوقاف محور و ساير دستگاه ها 

پشتیبان و حامي خواهند بود. 
وي تأكید كرد: دانشگاه علوم ومعارف قرآن كريم، دانشگاه فرهنگیان 
با 60 هزار دانشجو كه معلمان آينده مدارس خواهند بود و مساجد و 
بقاع متبركه و مؤسسات قرآني ظرفیت هاي خوبي هستند كه براي 

تحقق اين راهبرد ها بايد از آنها بهره گرفت. 
      

 حجت الاسام رئيسي:
 حضرت مسيح )ع( مبشر سعادت بشر 
و حامل پرچم توحيد و تكريم انسان بود

توليت آسلتان قلدس رضوي گفلت: حضرت مسليح )ع( 
همچلون تملام انبيلاي عظلام الهلي مبشلر سلعادت 
بشلر و حاملل پرچلم توحيلد و تكريلم انسلان بلود. 
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسي در پیامي سالروز میلاد حضرت 
مسیح )ع( را به مس��یحیان جهان تبريك گفت. در متن اين پیام 
آمده است: سالروز میلاد حضرت مسیح)ع(، كلمه خداوند و بنده 
برگزيده او را به عموم مؤمنان جهان، به ويژه هم میهنان مس��یحي 
تبريك مي گويم.  وي آورده است: ايشان همچون تمام انبیاي عظام 
الهي، مبشر سعادت بشر و حامل پرچم توحید و تكريم انسان بود؛ 
پیام نجات بخشي كه بشريت بیش از همیشه به آن نیازمند است، 
چراكه در جهان معاصر، قدرت هاي استكباري در زير نام و پوشش 
مس��یحیت، بي خبر از تعالیم آن حضرت، هر روز بیش از پیش، بر 
ظلم و س��تم خود نس��بت به ملت ها و مظلومان عالم مي افزايند، 
حال آنكه حق طلبي در اعماق وجود تمام انسان هاي نیك سرشت 
خاموشي ناپذير اس��ت و در همه جاي عالم مردم به دنبال عدالتي 
هس��تند كه در س��ايه توجه به معنوي��ات و تمدني به ن��ام دين و 
ارزش هاي الهي محقق خواهد شد.  در ادامه اين پیام تصريح شده 
اس��ت: از خداوند متعال، در جوار مضجع نوراني حجتش، حضرت 
ثامن الحجج)علیه آلاف التحیه و الثناء( مسئلت دارم كه نور هدايت 
خود را بر بشريت بتاباند و در روشناي آن، فرصت فراگیري معنويت 
و تهذيب نفس در جهان فراهم شده و از تعالیم عالیه و انسان ساز 
اديان الهي براي گسترش اخلاق و معنويت، رفع تبعیض ها، مبارزه 

با ستمگران و نجات محرومان عالم استفاده شود.

    خبر


